

နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေကို ပြည်တွင်းဘဏ်လုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့်ပေးသင့်နေပြီလား

Speaker

ဦးတင့်လွင် (ပြည်သူ့ ငွေစာရင်း ကော်မတီ ဥက္ကဋ္ဌ ၊ NLD လွတ်တော် အမတ်)

ဦးသန်းထွန်း (United Amara Bank ၊ Legal Consultant & Managing Advisor)

Special guests

ဦးဝင်းထိုက် (ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ ဗဟိုဘဏ် )

မခိုင်ဇော် (ယိုးဒယားဘဏ်ခွဲ)

ဦးမျိုးမြင့် (KMT ဆောက်လုပ်ရေးလုပ်ငန်း၊ ဥက္ကဋ္ဌ )

ဦးခိုင်ထွေး ( Myanmar Farmer Choice Co.ltd, Director)

-----  
"စီးပွားရေးမှာ ကျွန်တော်တို့ပြည်တွင်းဘဏ်တွေရဲ့ ပိုက်ဆံတစ်ခုတည်းနဲ့ကအလုပ်မဖြစ်ဘူးလေ။ အဲ့တော့နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေကို retail banking လုပ်သင့်ပြီဆိုတဲ့ ပညာရှင်တွေရဲ့ အယူအဆကလည်း ရှိတယ်။ ဒီအတွက်ကျွန်တော်တို့ကဖြစ်လာမယ့် side effect ကိုကာကွယ်ဖို့အတွက်ကလည်းစဉ်းစားရ မှာပေါ့နော်။ ဘာလို့လဲဆိုတော့ နိုင်ငံတကာနဲ့ယှဉ်မယ်ဆိုရင် ကျွန်တော်တို့ဘဏ်တွေက လူထုလိုအပ် ချက်နဲ့ကြည့်မယ်ဆိုရင် ဘဏ်တွေကမများဘူး။ ပြီးတော့ဘဏ်တစ်ခုချင်းစီရဲ့ အင်အားကြည့်မယ်ဆိုရင် ဘဏ်တွေဟာ အခုလိုတစ်ခုချင်းစီရှိနေတာဟာ အဆင်ပြေလားဆိုတာကလဲ ကျနော်တို့အတွက် စဉ်းစားစရာပေါ့နော်" ဦးတင့်လွင်

-----  
"နိုင်ငံခြားဘဏ်တစ်ခုရဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုက အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၇၅ မီလီယံရှိတယ်။ ပြည်တွင်းဘဏ် တွေကတော့ မြန်မာငွေနဲ့ဆိုရင် ၂၀ ဘီလီယံကျပ်ထားရှိရတယ်။ ဒါကိုတစ်ဒေါ်လာ ၁၃၅၀ ကျပ်နဲ့ဘဲ မြောက်ကြည့်ရင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၅ မီလီယံတောင်မရှိဘူး။ အဲ့တော့နိုင်ငံခြားဘဏ်တစ်ခုရဲ့ မတည်ရင်းနှီးငွေကြီးတယ်။ ဥပမာ ယိုးဒယားဘဏ်တစ်ခုရဲ့ အင်အားက ဒီက ဘဏ် ၅ ဘဏ် လောက်ပေါင်းတဲ့အင်အားနဲ့သွားညီတယ်။ ဒီတော့နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေလာခဲ့လို့ရှိရင် လုပ်ငန်းရှင်တွေ အတွက်ကမကောင်းဘူးလားဆိုတာကလည်း ဒီနေရာမှာစဉ်းစားစရာအချက်နှစ်ချက်တော့ရှိပါတယ်။

ပြီးတော့နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေဒီမှာလာဖွင့်တဲ့အတွက်ကြောင့် အချည်းနှီးမဖြစ်ကြပါဘူး။ဘာလို့လဲဆိုတော့ ဒီကိုရောက်နေတဲ့နိုင်ငံခြားကုမ္ပဏီတွေ အတွက်ကတော့ cooperate loan အတွက်ကမပူရတော့ဘူး။ ဒါပေမယ့်ပြည်တွင်းမြန်မာနိုင်ငံသားတွေကို ချေးဖို့ဆိုရင်တော့ SME အသေးစားနဲ့အလတ်စား လုပ်ငန်းတွေကို ချေးပေးသင့်ပါတယ်” ဦးသန်းထွန်း

“အသေးစားနဲ့အလတ်စားလုပ်ငန်းတွေ (SME) အတွက်ချေးငွေနဲ့ပတ်သတ်ပြီး ဗဟိုဘဏ်အနေနဲ့က အတိုးနှုန်းကန့်သတ်ချက်နဲ့တော့ဆက်စပ်မှုရှိနေတာပေါ့နော်။လက်ရှိမှာတော့အပ်ငွေနဲ့ပတ်သတ်ပြီး ၈ ရာခိုင်နှုန်းနဲ့ ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းကြားအတိုးနှုန်းသတ်မှတ်ထားတယ်ပေါ့နော်။ချေးငွေအတွက်က ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းနဲ့ ၁၃ ရာခိုင်နှုန်းကြားမှာရှိပါတယ်။ဒီတော့အတိုးနှုန်းကန့်သတ်ချက်က လတ်တလောမှာ တော့ ဘောင်က ကျဉ်းနေတဲ့သဘောမှာတော့ရှိတာပေါ့နော်။အဲ့တော့ဗဟိုဘဏ်က ဘယ်လိုစဉ်းစားနေ လဲဆိုတော့ အတိုးနှုန်းရဲ့ rate ကိုကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်သွားခြင်းအားဖြင့် ဘဏ်တွေလည်းလုပ်သာ ကိုင်သာရှိလာမယ်ဆိုရင် SME တွေအတွက်ချေးတဲ့နေရာမှာ ပိုချေးနိုင်မယ့်အနေအထား မျိုးရှိလာ ပါမယ်” ဦးဝင်းထိုက်

“အသေးစားနဲ့အလတ်စားလုပ်ငန်းတွေ SME ကတိုင်းပြည်ရဲ့စီးပွားရေးတိုးတက်မှုမှာ အရေးကြီးတယ် လေ။SME တွေရဲ့ပြဿနာက သူတို့မှာချေးငွေအတွက် အပေါင်ပစ္စည်းကမရှိဘူးလေ။ပြီးတော့ သူတို့ မှာ စာရင်းကိုင်စနစ်ကလည်းမကောင်းဘူးဖြစ်နေတယ်။အဲ့တော့ဘဏ်တွေက ဒါကိုဘယ်လိုလျှော့ပေါ့ ပြီးတော့စဉ်းစားမလဲဆိုတာလိုအပ်တယ်။နောက်တစ်ချက်က ငွေချေးတဲ့နေရာမှာ ပြည်တွင်းဘဏ်တွေ ချည်းအခက်အခဲရှိတာမဟုတ်ဘူး။နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေမှာလည်းအခက်အခဲရှိတယ်။ပြီးတော့နိုင်ငံခြား ဘဏ်တွေ မြန်မာပြည်ဈေးကွက်ကိုဝင်လာလို့ရှိရင် ပြည်ပမှာလိုဘဲ အတိုးနှုန်းနည်းနည်းနဲ့ချေးနိုင်မယ် လို့ထင်တယ်။အဲ့ဒါက ကျနော့်အယူအဆပြောရရင် သိပ်ပြီးတော့မဖြစ်နိုင်ဘူးလို့ထင်တယ်” ဦးတင့်လွင်

“ကျနော်တို့လက်ရှိဆောက်လုပ်ရေးလောကရဲ့အခြေအနေက အိမ်ခြံမြေဈေးကွက်ကအရမ်းအေးလို့ ဈေးတွေလည်းကျတယ်။ကျနော်တို့နိုင်ငံမှာလည်း အပေါင်ပစ္စည်းပေးမှ ဘဏ်ကချေးတာပါ။အဲ့တော့ ဘာဖြစ်နေလဲဆိုတော့ အိမ်ခြံမြေဈေးကွက်ကအေးတယ်။တစ်ဖက်ကအတိုးကလည်းများများပေးနေရ တယ်။အတိုးများများပေးနေရတဲ့အတွက်ရေရှည်မှာ တကယ်လို့များပေါ့ အိမ်ခြံမြေဈေးကွက်ပြိုပျက် သွားလို့ရှိရင် ဘဏ်တွေကိုလည်းထိခိုက်မှုရှိနိုင်ပါတယ်။ဥပမာ အာရှနေဘဏ်ပြိုပျက်သွားတုန်းက အိမ်ခြံမြေနဲ့တိုက်ရိုက်ဆက်စပ်ခဲ့တာပါ။ဘာကြောင့်လဲဆိုတော့ ဘဏ်တွေမှာထားတဲ့အိမ်ခြံမြေတွေ

ရဲ့တန်ဖိုးက ဥပမာ- ဘီလီယံတန်တာကို ဘဏ်က ၀ ဒသမ ၅ ဘီလီယံနဲ့ထုတ်ချေးထားမယ်။ တကယ်လို့များ အဲ့ဒီအိမ်ခြံမြေက ၀ ဒသမ ၅ ဘီလီယံပဲတန်ဖိုးရှိတော့မယ်ဆိုရင် ဘဏ်ကပြန်ရွေးဖို့ ကလည်း အတိုးနှုန်းနဲ့တန်ဖိုးနဲ့ဆိုတော့ မရွေးနိုင်တော့ဘူး။ ဒီတော့ ဘဏ်မှာလည်း အကြပ်အတည်း ဖြစ်မယ်။ ပြီးတော့ ကျနော်တို့အိမ်ခြံမြေဈေးကွက်နဲ့တိုင်းပြည်စီးပွားရေးကိုလည်း အကြပ်အတည်းဖြစ် စေနိုင်တယ်” ဦးမျိုးမြင့်

-----

“ ၂၀၂၀ခုနှစ်တုန်းကဘဏ်တွေဒေဝါလီခံလိုက်ရတဲ့ပေါ့နော်။ တကယ်တမ်းပြောရရင်အဲ့ဒီတုန်းက ဘဏ် တွေကစခဲ့တာမဟုတ်ဘူး။ အကျိုးဆောင်ကုမ္ပဏီတွေကနေစခဲ့တာပါ။ တရားမဝင်ဘဏ်လုပ်ငန်းလုပ်တဲ့ ကုမ္ပဏီတွေကတဆင့်ဘဏ်တွေကိုကူးစက်သွားတာပါ။ အဲ့တော့ကျနော်အမြင်ပြောရလို့ရှိရင် မြန်မာ ပြည်မှာဘဏ်တွေပျက်ဖို့ဆိုတာက အင်မတန်အခွင့်အရေးနည်းပါတယ်။ ဘာလို့လဲဆိုတော့မြန်မာပြည် မှာဘဏ်ပျက်သွားလို့ရှိရင် ပိုက်ဆံပြန်မရဘူးဆိုတာမရှိဘူးလို့ကျနော်ပြောရဲတယ်။ ဘာကြောင့်လဲ ဆိုတော့ ကျနော်တို့ဆီမှာ အပေါင်ပစ္စည်းမထားပဲနဲ့ချေးထားတဲ့ငွေက အရမ်းနည်းတယ်။ ဒါကြောင့် ဘဏ်ပျက်သွားလို့ရှိရင်တောင် ကျနော်တို့ဘဏ်တွေဆီမှာ အိမ်တွေ မြေတွေကျန်နေသေးတယ်လေ” ဦးတင့်လွင်

-----

“ကျနော်တို့ဘဏ်တွေ ၁၀၀ ရာခိုင်နှုန်းမပျက်စီးပါဘူး။ ဘာလို့လဲဆိုတော့ ကျနော်တို့နောက်မှာ ဗဟို ဘဏ်ရှိပါတယ်။ ဘာလို့လဲဆိုတော့ ပုဂ္ဂလိကဘဏ်တွေအားလုံးက ဘဏ်ထောင်ပြီဆိုကတည်းက မတည်ရင်းနှီးငွေထားရတယ်။ ပြီးတော့လည်းအရံငွေကို ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းတင်ရပါသေးတယ်။ ဒီတော့ ဘဏ်တွေကပြိုစရာမရှိဘူး။ အချိန်မရွေးပေးနိုင်တယ်။ ပြီးတော့ဗဟိုဘဏ်မှာလည်း အရံငွေအများ ကြီးရှိပါတယ်။ ဒါကြောင့်ဘဏ်တွေကိုယုံကြည်ပါ။ ပြီးတော့ဘဏ်တွေကငွေချေးတဲ့နေရာမှာ သူ့အရည်အချင်းစံသတ်မှတ်ချက်တွေရှိပါတယ်။ ဗဟိုဘဏ်ကလည်း ဒီချေးငွေတွေနဲ့ပတ်သတ်ပြီး စနစ်ကျမှုရိ မရှိဆိုတာကို ဥပမာတစ်ကြိမ် အမြဲတမ်းစာရင်းစစ်ဝင်နေတာပါ။ ဒါကြောင့် ကျနော်တို့ဟာ အမှားတစ်ခုမျှ လုပ်လို့မရပါဘူး” ဦးသန်းထွန်း

-----

“မြန်မာပြည်ကိုဝင်လာတဲ့အကြောင်းအရင်းက အပွင့်အလင်းဆုံးပြောရရင် သူများအိမ်ကိုသွားလယ်ကြ တယ်ဆိုတဲ့နေရာမှာ အိမ်ရှင်ကနွေးထွေးမှ ဧည့်သည်ကသွားလည်ရတာမျိုးဖြစ်တယ်။ အခုမြန်မာပြည် ကလည်းဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာတဲ့နိုင်ငံတစ်ခုဖြစ်လာပြီ။ ဒီတော့အခုလိုဖြစ်လာတဲ့အခါမှာအဓိကလိုအပ် တာကအိမ်နီးချင်းနိုင်ငံတွေရဲ့ cash flow တွေ နဲ့ ဘဏ်စနစ်တွေကအများကြီးလိုအပ်တယ်။ အရင်

တုန်းကတော့ မြန်မာနိုင်ငံမှာ foreign banking ကိုတွင်တွင်ကျယ်ကျယ်မလုပ်ခဲ့ရလို့ စင်ကာပူဘဏ် ကတဆင့်ဖြတ်ပြီးသုံးခဲ့ရတယ်။အဲ့တော့ကုန်သည်တွေလုပ်ငန်းရှင်တွေအတွက် transaction fees တွေကတဆင့်ကိုခံပြီးသွားနေရလို့ ထိခိုက်နစ်နာမှုတွေရှိတယ်။တကယ်လို့နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေသာ ဝင်ရောက်လာမယ်ဆိုရင် transaction တွေက အလည်မှာရှိတဲ့ပွဲစားဘဏ်တွေကိုဖြတ်စရာမလို တော့ဘူး။တိုက်ရိုက်သွားလို့ရတော့မှာဖြစ်တယ်။နောက်တစ်ချက်က တကယ်လို့သာ နယ်စပ်ဒေသ တွေဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာမယ်။အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံတွေရဲ့ဘဏ်တွေဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာမယ်ဆိုရင် တရား မဝင်ငွေလွှဲလုပ်ငန်းတွေလည်းမရှိတော့လို့ မြန်မာပြည်ရဲ့ GDP ကလည်းပိုပြီးတိုးတက်လာမယ်” မခိုင်ဇာမွန်

---

“အခုဆိုရင်ကျနော်တို့ဆီမှာ international trade finance နဲ့ပတ်သတ်လို့ ဘဏ်တိုင်းမှာရှိပါတယ်။ဒီ အတွက်သက်ဆိုင်ရာနိုင်ငံခြားပုဂ္ဂလိကဘဏ်တွေနဲ့အကုန်လုံး ကျနော်တို့စာချုပ်ချုပ်ထားပါတယ်။ အဲ့တော့ ပို့ကုန်၊သွင်းကုန်နဲ့ပတ်သတ်လို့ transaction ကျနော်တို့သွားနေပါပြီ။တရားမဝင်ငွေလွှဲ တာတွေက အပြင်ဖက်မှာတော့ရှိနေသေးတယ်။ဥပမာ-နယ်စပ်ကုန်သွယ်ရေးပေါ့။နယ်စပ်ကုန်သွယ် ရေးဆိုရင် တရုတ် ပြည်ကိုသွားတဲ့အခါမှာ တရားမဝင်ငွေလွှဲတာတွေက ပြဿနာတော်တော်များများ ဖြစ်ကြတယ်။ဒါကြောင့်ကျနော်တို့က အစိုးရအချင်းချင်းတရားဝင်လက်မှတ်ထိုးထားပြီး ဘဏ်နဲ့သာ လုပ်မယ်ဆိုရင် ဒီလိုမျိုးဘာမှမဖြစ်တော့ဘူး” ဦးသန်းထွန်း

---

“အခုကျနော်တို့တိုင်းပြည်မှာ နိုင်ငံတော်ကသွားနေတဲ့မူဝါဒကိုကြည့်မယ်ဆိုရင် ပြည်သူနဲ့အတူဆိုတဲ့ အတိုင်း ဘဏ်တွေကကော ဗဟိုဘဏ်ကကော ဌာနဆိုင်ရာကော ဘယ်သူ့အကျိုးကိုဆောင်မှာလဲ ဆိုတဲ့ဟာကို ကျနော်မေးချင်ပါတယ်။နောက်တစ်ချက်က ကျနော်တို့နိုင်ငံမှာ လူဦးရေသန်း ၅၀ကျော် ရှိပါတယ်။နိုင်ငံတော်ပိုင်ဘဏ် ၄ခုနဲ့ ပုဂ္ဂလိကပိုင်ဘဏ် ၄ခုရှိပါတယ်။အဲ့ဒီထဲကလူဦးရေ ဘယ်နှစ်ရာ ခိုင်နှုန်းက လယ်ယာလုပ်ငန်းလုပ်လဲ။အသေးစားနဲ့အလတ်စားလုပ်ငန်းလုပ်တဲ့လူဦးရေက ဘယ် လောက်ရှိသလဲ။နိုင်ငံဝန်ထမ်းကဘယ်လောက်ရာခိုင်နှုန်းရှိသလဲ။အဲ့တော့ရာခိုင်နှုန်းအများဆုံးရှိနေ တဲ့ပြည်သူတွေကို ဘဏ်တွေကဘယ်လောက်အကျိုးပြုမလဲဆိုတာကို ဗဟိုဘဏ် အနေနဲ့ကော နိုင်ငံတော်အနေနဲ့ကော မီးမောင်းထိုးပြစေချင်ပါတယ်” ဦးခိုင်ထွေး

---

ပရိသတ်-ဦးစိုင်းမောင် ((နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေလာလို့ရှိရင် ပြည်တွင်းဘဏ်တွေမထိခိုက်အောင် ဗဟိုဘဏ်က နံပါတ်တစ်စဉ်းစားပေးပါ။ဘာလို့လဲဆိုတော့နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေလာလို့ရှိရင် အတိုးနှုန်း

ကိုလျှော့ချပြီးတော့ချေးငွေကိုပေးမှာဖြစ်တယ်။ဒီတော့အတိုးနှုန်းလျှော့ချပြီးပေးလို့ရှိရင် ပြည်တွင်း  
ဘဏ်တွေက ဗဟိုဘဏ်ကသတ်မှတ်ထားတဲ့ ၁၃ ရာခိုင်နှုန်းလျှော့သွားလိမ့်မယ်။ဒါဆိုရင်ကျနော်တို့  
ဘဏ်မှာစုထားတဲ့သူတွေရဲ့ အတိုးနှုန်းက အလိုအလျောက်ထက်ကျသွားပါလိမ့်မယ်))

ပရိသတ်-ဦးသိန်းလှညို ((ဘဏ်လုပ်ငန်းနဲ့တိုက်ရိုက်ဆက်စပ်နေတဲ့ ငွေစက္ကူထုတ်တဲ့ ဝါဇီဟာ NLD  
ရဲ့ထိန်းချုပ်မှုအောက်မှာရှိနေသလား။ဒါမှမဟုတ် ဗဟိုဘဏ်ရဲ့ထိန်းချုပ်မှုအောက်မှာရှိနေသလား။ဒါမှ  
မဟုတ် စစ်တပ်ရဲ့ထိန်းချုပ်မှုအောက်မှာရှိနေသလားဆိုတဲ့ လူအများသိချင်တာကြောင့် အားလုံးရဲ့  
ကိုယ်စားဒီမေးခွန်းကိုမေးတာဖြစ်ပါတယ်))

-----  
“ကျနော်တို့ငွေစက္ကူရိုက်နှိပ်တဲ့လုပ်ငန်းက ဘယ်သူရဲ့ထိန်းချုပ်မှုအောက်မှာရှိသလဲဆိုရင် ဒါက  
ဗဟိုဘဏ်ရဲ့ထိန်းချုပ်မှုအောက်မှာရှိပါတယ်။ဗဟိုဘဏ်အနေနဲ့ငွေစက္ကူထုတ်တဲ့လုပ်ငန်းက  
ပြည်တွင်းမှာပဲရှိတယ်။တချို့နိုင်ငံတွေမှာဆိုရင် ငွေစက္ကူထုတ်တဲ့လုပ်ငန်းကို ဗဟိုဘဏ်က နိုင်ငံခြား  
ကုမ္ပဏီကိုမှာတယ်။ကျနော်တို့ဆီကိုလည်း ဂျာမန်ကုမ္ပဏီ၊ ဂျပန်ကုမ္ပဏီ လာပြီးဆွေးနွေးကြတယ်  
ပေါ့နော်။ဒါပေမယ့်ကျနော်တို့ဗဟိုဘဏ်က ပြည်တွင်းငွေစက္ကူရိုက်နှိပ်တဲ့လုပ်ငန်းကနေ လှမ်းမှာပြီး  
ကုန်ကျစရိတ်ကိုရှင်းပေးတာပေါ့နော်။ဒီတော့ငွေစက္ကူရိုက်နှိပ်တဲ့လုပ်ငန်းက ဗဟိုဘဏ်ရဲ့ထိန်းချုပ်  
မှုအောက်မှာပဲရှိပါတယ်” ဦးဝင်းထိုက်

-----  
အဆုံးသတ်  
-----

